
ACTA DEL CONSELL MUNICIPAL DE PERSONES MAJORS 
 
Data: 19 de desembre de 2023 
Lloc: Saló de Plens 
Hora d’inici: 10:30 h 
Hora d’acabament: 11:40 h 
 
Assistents 
 
Associacions de majors: 
AMACMEC - Vocalia 3a Edat 
Associació Avinguda País Valencià. Vocalia 3a Edat 
Associació Barrio Obrer d’Altabix. Vocalia 3a Edat 
Jubilats i Pensionistes de CCOO 
Club de Lectura Sènior 
Associació d’Antics/igues Alumnes del col·legi Santa Maria d’Elx  
Associació Daimés-Derramador “La Riua”. Vocalia 3a Edat 
AV  Toscar i Carrers Adjacents. Vocalia 3a Edat 
AV Filet de Fora i Portes Encarnades. Vocalia 3a Edat 
Jubilats i Pensionistes Il·licitans 
AV Partida Altabix- La Gàl·lia 
AV Barri la Sabatillera. Vocalia 3a Edat 
AV La Baia- Asprella. Vocalia 3a Edat 
AV Plaça de Barcelona, Parc 1 de Maig, Jardí Joan Fuster i Carrers Adjacents. Vocalia 3a Edat 
Associació Pla de Sant Josep-Canal. Vocalia 3a Edat 
AV Vivendes Socials del Polígon Palmerars. Vocalia 3a Edat 
Polivalent de Carrús. Vocalia 3a Edat 
Jubilats i Pensionistes del PSOE 
AV Raval Nou. Vocalia 3a Edat 
AV Sant Antoni. Vocalia 3a Edat 
AV Sant Crispí. Vocalia 3a Edat 
Club Social de Jubilats i Pensionistes de Torrellano 
Associació d’Alumnes, Exalumnes i Amics de les Aules Universitàries de l’Experiència, de la 
UMH. 
UGT Vocalia de Majors  
SUPO ONCE 
 
Representants municipals: 
Sra. Elena Bonet Mancheño. Grup Municipal PP 
Sra. Marisol Burruezo Miralles. Grup Municipal VOX 
Sra. M. José Martínez. Grup Municipal PSOE 
Sra. Asunción Boix. Grup Municipal Compromís 
 
Membres de la mesa: 
Presidenta: Sra. Aurora Rodil Martínez, regidora de Família i Majors 
Secretari: Sr. Carlos García Ros, cap de Gestió de Majors 



Sol·liciten, per part de la representant de l’Associació Barri Obrer d’Altabix, María Peña i la 

representant de l’Associació de Veïns Carrús Est, Asunción Martínez Aniorte, que se’ls incloga en l’acta 

anterior com a assistents, ja que no hi apareixen.  

S’accepta la petició i s’aprova l’acta de la sessió anterior per unanimitat. 

Elecció del president honorari. 

Se sol·licita a les 3 persones que es presenten al càrrec que defensen la seua candidatura: 

- En primer lloc, parla Gabriela Grau, de l’Associació de Veïns Centre-Avinguda País Valencià: 

o “Hola, bon dia. Estic encantada d’estar ací amb totes i tots vosaltres. Sempre m’han 

preocupat les persones majors. Porte 30 anys de voluntària de Serveis Socials de 

l’Ajuntament. He estat en la Federació d’Associacions de Veïns i presidisc l’Associació 

de Veïns Centre-Avinguda País Valencià. Em presente perquè vull que es canvie el 

reglament, sobretot perquè se’ns escolte i siguen vinculants les nostres aportacions. 

Em presente per a ser la vostra veu, que qualsevol dels 3 podria ser, i que estaré en 

qualsevol moment, que em demaneu qualsevol cosa, i seré diligent per a traslladar-

ho a l’Ajuntament. Crec que hem d’escoltar entre parets els ancians que viuen sols i, 

sobretot i quasi més important, els que viuen acompanyats de persones que no els 

atenen o els atenen malament. No hem de ser individualistes i pensar que no són la 

nostra responsabilitat. Em presente per a ajudar totes les associacions i persones que 

vulguen perquè puguen sol·licitar qualsevol cosa de l’Ajuntament i a veure si amb este 

canvi de reglament ens escolten i es fa en temps i forma, perquè tots puguem aportar 

el que necessiten els nostres barris, i sobretot les persones majors del nostre municipi 

i pedanies. Moltes gràcies.” 

- A continuació, parla Antonia Bernad, de l’Associació de Veïns El Toscar i Carrers Adjacents: 

o “Hola, bon dia novament. Després de Gabriela, jo ja no sé què us diré. Soc la 

representant de l’Associació de Veïns El Toscar i Carrers Adjacents; crec que tots 

sabeu la trajectòria d’esta associació, que és una de les més antigues d’Elx. Estic molt 

orgullosa d’estar-hi 40 anys o més. La meua raó de presentar-me és tractar d’ajudar 

en tot els possibles a tots els majors, el meu ànim és fer-ho el millor que puga. Sé que 

ací hi ha gent molt més vàlida que jo, però que, per raons que cal respectar, no s’han 

presentat. Aleshores, ací estic: que us sembla bé, ací estic; que no, el que hi haja dels 

3 serà important. I no m’enrotlle més.” 

- Per últim, intervé Domingo Moreno, de l’Associació Cultural 3a Edat-Polivalent de Carrús: 

o “Bon dia a tots i a totes. És un plaer per a mi ser ací este matí davant vostés. Jo soc 

representant de l'Associació Cultural 3a Edat-Polivalent de Carrús i pertany al Consell. 

Ja em coneixeu. En este temps que he sigut ací he aprés molt, i l'important que és ser 

President Honorífic, perquè és una manera de portar la veu dels majors, una 

representació que portaria amb orgull. Sempre he intentat ajudar en el que he pogut. 

Em considere una persona senzilla, però involucrada. M'agrada ajudar i estar pendent 

dels altres. En este cas, al vostre. Em compromet a escoltar-vos i a donar el millor de 

mi per a defendre els drets de totes les persones majors. Per a mi seria un honor 

representar-vos, per la qual cosa us demane que confieu en mi, perquè faré tot els 

possibles per a no decebre-us. Gràcies a totes i a tots per escoltar-me. Decidiu el que 

decidiu, estarà bé, ja que segur que tots els companys i companyes que hui es 

presenten igual que jo intentarem ser mereixedors d'este càrrec al qual ens 

presentem. Moltes gràcies.” 



Seguidament, s'explica com es desenvoluparà la votació. Cada entitat membre del Consell podrà 

depositar un sol vot mitjançant les paperetes facilitades a este efecte. S'aclarix, a petició de M. José 

Martínez, representant del grup municipal socialista, que, encara que els grups polítics municipals no 

poden votar, sí que poden fer-ho les seccions de la tercera edat dels partits polítics integrants del 

Consell. 

El recompte llança el següent resultat de la votació: 

- Gabriela Grau: 10 vots 

- Antonia Bernad: 8 vots 

- Domingo Moreno: 8 vots 

S’han emés 26 vots, dels quals 26 són vàlids, 0 són nuls i 0 són en blanc. 

Gabriela Grau agraïx al Consell la confiança depositada, reconeix la vàlua de la resta de candidats i 

s'oferix a escoltar les demandes de les entitats del Consell per a millorar els barris, i es compromet a 

intentar que les gestions davant l'Administració puguen fer-se de manera més fàcil, sense haver de 

recórrer a mitjans electrònics. 

Següent punt 

Aurora Rodil resumix les activitats realitzades en els últims mesos, començant pels tallers 

d'envelliment actiu, que finalitzaran el pròxim 21 de desembre amb una festa de fi de curs per a totes 

les persones que hi han participat. Informa que els tallers, inclosa l'Escola d'Estiu, es reprendran en 

2024 i que les persones interessades podran informar-se sobre aquest tema a la Casa del Major quan 

passen les festes de Nadal. 

En 2023 també s'han realitzat, a més dels balls per a majors, xarrades informatives, concursos com el 

de relats i pintura i Superxef Sènior, el Mes del Major (amb les Bodes d'Or, teatre, corals, i el concert 

de Los Diablos en la Gala del Major), 6 viatges a la Ciutat de les Arts i les Ciències de València (que 

continuaran en 2024), etc. 

Aurora Rodil agraïx a AMACMEC que comptara amb els voluntaris majors en la seua carrera solidària. 

El 7 de novembre es va inaugurar la Casa del Major, a la qual els majors poden acudir lliurement. 

Es va presentar el Codi NES davant les entitats de voluntariat del municipi, i es va aconseguir el 

compromís d'identificar les persones majors que viuen en soledat per a poder-les ajudar. 

S'està treballant a actualitzar el Reglament del Consell de les Persones Majors. S'enviarà l'actual a 

totes les entitats perquè, en el termini d'un mes (com es va indicar a M. José Martínez, vocal del grup 

municipal socialista, a l'inici de la sessió), facen arribar les seues observacions. 

De cara a Nadal s'han realitzat, juntament amb l'Elx CF, diverses visites a residències de majors, i s'han 

programat concerts de corals tant a la ciutat com en pedanies, sense oblidar la festa de preraïm el 30 

de desembre. 

Finalment, s'agraïx als membres del Consell que donen el millor de si mateixos per la seua ajuda 

perquè la Regidoria treballe millor. 

Intervé Gabriela Grau per a assenyalar que la necessitat d'utilitzar la seu electrònica suposa un 

impediment per a les persones majors i sol·licita que es puga utilitzar la Casa del Major per a debatre 

el reglament del Consell i entregar, en mà, els suggeriments. 



Fet al qual Aurora Rodil respon que qualsevol associació o persona major que ho necessite podrà 

sol·licitar la Casa del Major per a reunir-se, i que es posaran facilitats a les persones que no tenen 

coneixements per a usar la seu electrònica. 

Finalment, Aurora Rodil anuncia que, en l'últim ple ordinari de l'Ajuntament, es va aprovar per 

unanimitat la moció de creació de la figura del Defensor del Major, les funcions del qual seran: 

- - Assessorament, informació, atenció i ajuda als ciutadans majors de 65 anys en relació amb 

l'Administració municipal i entitats i organismes dependents d'esta en les citacions de caràcter 

administratiu. 

- - Supervisar i portar l'auditoria externa de les condicions de qualitat de vida dels majors en el 

terme municipal. 

- - Investigar i resoldre expedients iniciats d'ofici de les queixes formulades a petició dels 

majors. 

- - Rebre i canalitzar els suggeriments de les persones majors, o d'altres persones o institucions 

referides a este col·lectiu, amb especial atenció a aquelles situacions de denúncia, 

maltractaments físics o psicològics, així com altres queixes, i recaptar la pertinent informació 

dels organismes administratius competents. 

- - Vetlar pels drets dels avis majors en aquells casos en què s'han produït canvis en l'estructura 

familiar que afecten la relació amb els nets. 

- - Rebre i canalitzar les demandes derivades de la desprotecció de les persones majors respecte 

a les obligacions que tenen els seus fills amb ells, especialment en aquells casos que 

comporten situacions de desemparament o risc social. 

- - Analitzar les actuacions de les administracions públiques i d'iniciativa privada que presten 

servici a les persones majors (per exemple, residències). 

 

TORN DE PRECS I PREGUNTES 

Es prega brevetat i tractar temes relacionats directament amb els majors, i evitar en la mesura del 

possible queixes relacionades amb urbanisme, espais públics i mobilitat. 

Teresa Sansano, de l'Associació de Veïns de Sant Antoni, a la petició d'aclariments sobre el Defensor 

del Major, Aurora Rodil explica que serà una persona amb coneixements jurídics i que es comptarà 

amb personal i assignació pressupostària per a este. A continuació, planteja les següents necessitats: 

un circuit de passeig en la zona de Travalon, un Bus de la Marxa “Major”, perquè els majors que vagen 

a activitats nocturnes en el centre puguen tornar a les seues cases, instal·lació de WIFI en la seu de 

l'associació per a poder utilitzar els ordinadors i millora de la qualitat i nombre de contenidors del 

barri. A més, es lamenta que no reben les comunicacions amb la suficient antelació i de les dificultats 

que planteja l'ús de la seu electrònica. 

Davant això, Aurora Rodil reitera la disponibilitat de la Casa del Major. 

Pepe Gracia, de l'Associació de Veïns de Portes Encarnades, denúncia que sempre van les mateixes 

persones a València, extrem que desmentix Aurora Rodil, ja que se seguix estrictament l'orde 

d'inscripció. 

Ascensión Castelló, de l'Associació Alumnes Majors Universitaris (AUMELX), pregunta si és cert que la 

Targeta Daurada té data de caducitat, com mostra el lector dels autobusos, cosa que es desmentix. 

També es queixa que els nous contenidors són incòmodes per a les persones majors i, finalment, 



sol·licita que s'intervinga amb els majors en soledat, a la qual cosa Aurora Rodil respon que eixa és, 

precisament, la finalitat del Codi NES, 

Asunción Martínez Aniorte torna a preguntar si es construirà un nou CEA i denúncia que el que hi ha 

no funciona bé. 

Aurora Rodil explica que no se sap res del primer, i comenta que en la seua visita al CEA va poder 

comprovar que les instal·lacions estan en bon estat i a ple rendiment, i anima a qui ho desitge a tornar 

a fer-ne ús. 

Davant la pregunta de per què no hi ha cafeteria, s'aclarix que la licitació va quedar deserta. 

Ángeles Clemente, representant de Pensionistes de CCOO, suggerix que el Consell es trasllade a la 

Casa del Major, però se li explica que l'aforament és insuficient i que es continuarà en el Saló de Plens. 

Gabriela Grau agraïx la creació del Defensor del Major i es compromet a intentar que el CEA recupere 

l'esplendor que tenia quan el seu pare el presidia, i al fet que torne a obrir-se la cafeteria. 

Encarna Alvarado, representant de l'Associació La Baia-Asprella, agraïx la labor de la Regidoria de 

Majors i felicita les festes als presents. 

L'Associació de Veïns de Sant Crispí es lamenta que els balls s'interrompen per Nadal, a la qual cosa se 

li respon que se li van oferir sengles balls especials els dies 23 i 31 de desembre. 

Pepe Payá felicita a Eva Mojica en el dia de la seua onomàstica. 

Aurora Rodil tanca el torn de paraula desitjant Bon Nadal a tots els presents. 

 

Elx, 19 de desembre de 2023 


